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مدیرکل دفتر ســامت و تندرســتی وزارت آموزش و پرورش 
حضور دانش آموزان در مدارس پس از آغاز سال تحصیلی به شرط 
واکسیناســیون والدین را که از ســوی برخی مدیــران مدارس به 
خانواده ها اعام شده اســت را مورد تایید ندانست و گفت: در هیچ 

دستورالعملی چنین شرطی قید نشده است.
محمد محسن بیگی در گفت و گو با ایســنا، در پاسخ به پرسشی 
مبنی بر اینکه »برخی مدارس واکسیناســیون والدین را به عنوان 

شرط حضور دانش آموزان در مدرسه پس از آغاز سال تحصیلی اعام 
کرده اند، آیا حضور مشــروط دانش آموزان، الزامی از سوی آموزش 
و پرورش اســت؟« اظهار کرد: خیر، واکسن هنوز برای هیچ گروهی  
اجباری نشده است؛ همچنین تا کنون جمعیت زیادی تحت پوشش 

قرار نگرفته اند؛ تزریق واکسن فعاً گروه بندی شده و توصیه ای است.
وی افزود: چنین گزارشاتی از سوی مدارس نداشته ایم و در هیچ 

دستورالعملی هم چنین شرطی قید نشده است.

مدیرکل دفتر سامت و تندرستی وزارت آموزش و پرورش با بیان 
اینکه اگر مدیران برخی مدارس نیز چنین بحثی را مطرح کرده اند 
حتماً تخلف بوده و در حال حاضر موضوعیت ندارد گفت: ضمن آنکه 
بازگشایی فیزیکی مدارس مخصوصاً در مهرماه و در شهرها و مراکز 
استان ها مدنظر نیست و آموزش ها به صورت مجازی شروع می شود 
و توجیهی ندارد که چنین بحثی از ســوی مدیران مدارس مطرح 

شود.

شرط واکسیناسیون والدین برای حضور دانش آموز در مدرسه، تخلف است

مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران ضمن اشــاره 
به تاثیر وضعیت معیشــتی مردم بــر آلودگی هــوا گفت: عاوه 
بر شهروندان، مســوولان با توجه مســتمر به کاهش آلودگی هوا 
و انجــام اقداماتی ماننــد افزایش کیفیت ســوخت نیروگاه ها در 

فصل های سرد می توانند به کاهش این مشکل کمک کنند.
حسین شهیدزاده در گفت و گو با ایســنا با بیان اینکه سوخت 
آلوده نیروگاه ها را به مازوت منحصر نکنیم، تصریح کرد:ســوخت 
پرگوگرد اصطاح مناسب تری اســت چون ممکن است در خیلی 
محل های اطراف تهران مازوت مصرف نکنند و  گازوئیل بسوزانند 

ولی این گازوئیل از نظر آلایندگی کمتر از مازوت نباشد .
وی اضافه کرد: نیروگاه ها در حالت عــادی گاز طبیعی مصرف 
می کنند امــا در فصل زمســتان که مصــرف گاز خانگی افزایش 
می یابد،  ناگزیر به نیروگاه ها گازوئیل داده می شــود البته گازوئیل 
تخصیص یافته بــه صنایع بــا گازوئیل اختصاص پیــدا کرده به 

خودروهای گازوئیل سوز کانشهرها از نظر کیفیت متفاوت است.
مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران در ادامه گفت: 
محتوای گوگرد گازوئیل های توزیع شده در شــهر تهران و سایر 
کانشهرها در حد استاندارد یعنی۵۰ قســمت در میلیون یا ۵۰ 
ppm اســت اما گازوئیل نیروگاه ها دارای حدود ۳۰۰۰ تا ۴۰۰۰ 

ppm سولفور است و هنگام سوزاندن شدن ذرات معلق زیادی را 
تولید می کند.

وی بــا بیان اینکــه یکی از راه هــای کاهش مصرف ســوخت 
پرگوگــرد، کاهش مصــرف گاز خانگی اســت، اظهارکرد: وقتی 
از گاز کمتری اســتفاده کنیم، می توان گاز بیشــتری را در اختیار 
نیروگاه ها قرار داد عاوه بر آن  بهتر اســت از برق کمتری استفاده 
بکنیم چون با انجام این کار نیروگاه ها مجبور به مصرف ســوخت 
زیاد برای تولید برق نیســتتند همچنین تردد کمتری با خودروی 
شخصی و موتورسیکلت داشــته باشیم چون افزایش تردد موجب 

بالا رفتن غلظت آلاینده ها در شهر می شود.
شــهیدزاده با بیــان اینکه عاوه بــر مردم، دولت و ســایر 
متولیان قانــون هوای پاک اقدامات مهمــی را می توانند برای 
کاهش آلودگی هوای پایتخت انجام دهنــد، تاکید کرد: لازم 
است تا حد امکان کیفیت ســوخت نیروگاه ها را افزایش دهند 
چراکه کیفیت ســوخت حوزه حمل و نقل نسبت به پنج سال 
پیش بسیار بهتر شــده و درحد استاندارد اســت. عاوه بر آن 
زیرساخت های لازم برای حمل و نقل عمومی افزایش پیدا کند 
تا مردم نیاز به اســتفاده از خودروی شخصی را حس نکنند و با 
خیال راحت و فاصله گذاری اجتماعی از این وســایل استفاده 

کنند.
وی با تاکید بر ضرورت توســعه زیرســاخت های ارتباطات 
الکترونیک گفت: با تحقق این امر فرآیندهای اداری را می توان 
به فضای مجازی منتقل کرد تا بسیاری از امور بدون مراجعه به 

ادارات و بانک ها انجام شود.
مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهــران بر لزوم 
برنامه ریزی مســتمر در طول ســال برای کاهش آلودگی هوا 
تاکید و اظهارکرد: کار کارشناســی برای کاهش آلودگی هوا 
باید در طول ســال انجام، راهکارها بیان و پیگیری شــود تا به 
نتیجه برسد. نباید صبر کنیم تا هوا آلوده شــود و پس از آن با 
حضور دستگاه های مختلف جلســاتی را برگزار و چاره جویی 
کنیم. این کار سال ها انجام شــده ولی نتیجه پایداری نداشته 

است و تنها تصمیم های مقطعی گرفته شده است.
وی در پایان با اشاره به تاثیر وضعیت اقتصادی بر توجه مردم 
به آلودگی هوا گفــت: وقتی که مردم درگیــر تامین نیازهای 
ابتدایی خود باشــند، به کاهش آلودگی هوا فکر نمی کنند. در 
واقع اقتصاد بســیار بر آلودگی هوا تاثیرگذار است پس یکی از 
راهکارهای موثر بر کاهش آلودگی خودروها  وموتورسیکلت ها 

توجه به وضع معیشتی مردم است.

تصمیم های مقطعی چاره آلودگی هوای تهران نیست

منبع: یورو نیوز
ترجمه: روزنامه نوآوران

با اســتفاده از ویروســی که در گیاهان نخود چشم ســیاه رشد می کند، 
مهندسان نانو در دانشگاه کالیفرنیا سن دیه گو درمان جدیدی را توسعه دادند 
که می تواند سرطان های متاستاتیک را از ریه ها دور کند. این درمان نه تنها 
رشد تومور را در ریه های موش مبتا به سرطان متاستاتیک پستان یا مانوم 
کند می کند، بلکه از شیوع این ســرطان ها در ریه موش های سالم که با این 
بیماری به چالش کشــیده بودند نیز جلوگیری می کند یا به شــدت آن را به 

حداقل می رساند.
سرایت سرطان به ریه ها یکی از شایع ترین انواع متاستاز در انواع سرطان 

است. هنگامی که آنجا هستید، درمان آن بسیار کشنده و دشوار است.
محققان دانشکده مهندسی UC San Diego Jacobs یک درمان 
آزمایشی ایجاد کرده اند که با این گسترش مبارزه می کند. این شامل تزریق 
بدن ویروس گیاهی به نام ویروس موزاییک چشــم بلبلی است. این ویروس 

برای حیوانات و انســان ها بی ضرر اســت، اما همچنان به عنوان یک مهاجم 
خارجی ثبت می شــود و در نتیجه باعث واکنش ایمنی می شود که می تواند 

بدن را در مبارزه با سرطان مؤثرتر کند.
ایده این اســت که از ویروس گیاهی برای کمک به سیســتم ایمنی بدن 
در تشخیص و نابودی سلول های ســرطانی در ریه ها استفاده شود. »نیکول 
استاینمتز« اســتاد مهندســی نانو در UC San Diego و مدیر مرکز 
دانشگاه گفت: این ویروس به خودی خود در بدن ما عفونی نیست، اما همه این 
عائم خطرناک است که سلول های ایمنی را هشدار می دهد تا به حالت حمله 

بروند و عامل بیماری را جستجو کنند. 
برای جلب این پاسخ ایمنی در برابر تومورهای ریه آزمایشگاه استاینمتز 
نانوذرات را از ویروس لوبیا چشم بلبلی مهندسی کرد تا پروتئینی را در ریه ها 
مورد هدف قرار دهد. پروتئینی که S100A9 نامیده می شود، توسط سلول 
های ایمنی بیان و ترشح می شود که به مبارزه با عفونت در ریه ها کمک می کند 
و دلیل دیگری نیز وجود دارد که باعث اشتیاق تیم اشتاینمتز برای هدف قرار 

دادن این پروتئین شد: بیان بیش از حد S100A9 در رشد و گسترش تومور 
نقش داشته است.

»اشــتاین متز« گفت: برای اینکه ایمونوتراپی ما در زمینه متاســتاز ریه 
عمل کند باید نانوذرات خود را به ریه متمرکز کنیم. بنابراین ما با اســتفاده از 
S100A9 به عنوان پروتئین هدف، این نانوذرات ویروسی گیاهی را در ریه 
ها ایجاد کردیم. در داخل ریه، نانوذرات سلول های ایمنی را جذب می کنند تا 

تومورها جذب نشوند.
»اریک چونگ« دکتری مهندسی زیست مهندسی می گوید: از آنجا که این 
نانوذرات تمایل به محلی شدن در ریه ها دارند می توانند محیط کوچک تومور 

را در آنجا تغییر دهند تا در مبارزه با سرطان مهارت بیشتری پیدا کنند.
برای ساخت نانوذرات، محققان گیاهان نخود چشم سیاه را در آزمایشگاه 
پرورش دادند آنها را با ویروس موزاییک نخود فرنگی آلوده کردند و ویروس را 
در قالب نانوذرات توپی شکل برداشت کردند. آنها سپس مولکول های هدف 

S100A9 را به سطح ذرات متصل کردند.

چگونه یک ویروس گیاهی می تواند ریه های شما را از سرطان نجات دهد

خبر میز خبر

خطر شیوع مجدد آنفلوآنزا
رئیــس بخش عفونی بیمارســتان مســیح 
دانشوری با تاکید بر لزوم ادامه رعایت پروتکل های 
بهداشــتی در فصل ســرد ســال و خطر شیوع 
آنفلوآنزا، گفت: سال گذشــته از آنجاکه رعایت  
نکات بهداشتی بیشتر بود و مردم بیشتر ماسک 
می زدند، آنفلوآنزا چندان شــایع نشد؛ اما اگر قرار 
باشد امسال ساده انگاری صورت گیرد و رعایت ها 
کاهش یابد، احتمال شــیوع مجدد آنفلوآنزا هم 

وجود دارد.
دکتر پیام طبرسی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به اینکه فعا صحبت درباره بازگشــایی مدارس 
زود اســت، گفت: باید معلمیــن و دانش آموزان 
کاما واکسینه شوند تا بتوان در این مورد صحبت 
کرد. با توجه به اینکه والدیــن دانش آموزان هم از 
ابتای فززندان خود به کرونا تــرس دارند، بدون 
واکسیناســیون کامل، فرزندان خود را به مدرسه 
نمی فرستند و این بازگشایی نصفه کاره آسیب زا 
است. بازگشــایی مدارس باید زمانی رخ دهد که 
برای همه اعتمادســازی شده باشــد که اتفاقی 

نمی افتد تا فرزندان خود را به مدرسه بفرستند.
وی درباره گمانه زنی هایی که از زمان احتمالی 
بروز پیک ششم کرونا صورت می گیرد، اظهار کرد: 
فاصله طبیعی بین پیک هــای کرونا حدودا ۴ تا ۶ 
هفته اســت. درصورتی که در این ۶ هفته طایی 
واکسیناسیون را تســریع کنیم با توجه به اینکه 
حداقل ۶۰ درصد مردم هم یک بار به کرونا مبتا 
شدند امید داریم پیک ششم مانند پیک های قبلی 

سخت نباشد.
طبرســی با اشــاره به عبور از قله پیک پنجم، 
درباره علت آمار بالای مرگ و میــر، ادامه داد: ما 
همچنان تعداد بیماران بستری در ICU بالایی 
داریم و تا این تعداد کاهــش نیابد مرگ و میر هم 
کم نمی شــود. درباره شــیوع آنفلوآنزا در فصل 
سرد سال و همزمانی آن با کووید۱۹، گفت: سال 
گذشته چون رعایت  نکات بهداشتی بیشتر بود و 
مردم بیشتر ماسک می زدند خوشبختانه آنفلوآنزا 
چندان شایع نشــد؛ اما اگر قرار باشد امسال ساده 
انگاری صورت گیــرد و رعایت هــا کاهش یابد، 

احتمال شیوع مجدد آنفلوآنزا هم وجود دارد.

تمامی شهرستان های تهران 
»نارنجی« شدند به جز »قدس«

معاون توســعه مدیریت و منابع اســتانداری 
تهــران از دورکاری ۳۰ درصدی دســتگاه های 
اجرایی شهرســتانهای اســتان تهــران به جز 
شهرستان قدس خبر داد. عباس پاشا در گفتگو با 
ایسنا، گفت: طبق آخرین رنگبندی اعام شده تنها 
شهرستان استان تهران که هنوز در وضعیت قرمز 
قرار دارد، شهرستان قدس است و سایر شهرستانها 
از قرمز به وضعیت هشــدار نارنجــی تغییر کرده 
اند به این ترتیــب حضور کارکنان در دســتگاه 
های اجرایی حداقل ۷۰ درصــد خواهد بود. وی 
افزود: البته در شهرســتان قدس وضعیت حضور 
کارمندان به صورت ۵۰ درصدی است. وی ادامه 
داد: ادارات بقیه شهرســتان های استان از جمله 
شهر تهران در مشــاغل غیر ضروری حداکثر ۳۰ 
درصد افراد می توانند دورکاری کنند که اولویت 
هم با بیماران زمینه ای خواهد بود. وی تاکید کرد: 
تا زمان واکسیناسیون حداکثری از هرگونه عادی 
انگاری جدا باید خودداری شود و همه شهروندان 
باید رعایت حداکثری پروتکل های بهداشــتی را 
در دســتور کار خود قرار دهند. همچنین با توجه 
به فراهم شدن شــرایط واکسیناسیون همه افراد 
و تامین واکســن لازم نیاز اســت همه کارمندان 

نسبت به دریافت واکسن اقدام کنند. 

هشدار در خصوص طلاق های 
صوری زنان 

معاون سابق امور خانواده مرکز امور زنان 
و خانواده ریاســت جمهوری با اشاره به انجام 
طاق های صوری در کشــور بــرای گرفتن 
حقوق بازنشســتگی پدران و مــادر، گفت: 
طاق های صوری در کشور انجام می گیرد و 
اموال دولتی را می بلعد و هیچ کسی حواسش 
نیســت. در برخی اســتانها خانواده ها برای 
بدست آوردن پولی، به صورت صوری طاق 
می گیرند تا حقوق بازنشســتگی پدر یا مادر 
خود را بگیرند و ســپس مجددا بر سر زندگی 
مشترک خود باز می گردند.به گزارش ایسنا، 
زهرا ســجادی در نشســتی با متخصصین 
اصولگرا در حوزه زنان و خانواده که در معاونت 
امور زنان و خانواده برگزار شــد، با اشــاره به 
افزایش آمار طاق و لزوم توجه به طاق های 
صوری انجام شده، اظهار کرد: این طاق های 
صوری بار ســنگین مالی و ضربه ای به دولت 
وارد و هیچ کسی نیست که بر آن نظارت کند 
که آیا اینها که جدا شده اند بر سر زندگی اند یا 

مرگ سالانه ۲ میلیون نفر بر 
اثر عوامل مرتبط با شغل

آژانس های ســازمان ملل در گزارشــی اعام 
کردند: هر ساله نزدیک به دو میلیون انسان در دنیا بر 
اثر عوامل خطرزای ناشی از کار، جان خود را از دست 

می دهند.
به گزارش ایسنا، برآورد آژانس های سازمان ملل 
متحد نشان داد که سالانه نزدیک به دو میلیون نفر بر 
اثر عوامل مربوط به شغل خود از جمله بیماری های 
مرتبط با ســاعات کار طولانی و آلودگی هوا، جان 

خود را از دست می دهند.
مطالعه سازمان جهانی بهداشت و سازمان بین 
المللی کار که در نوع خود اولین ارزیابی به حســاب 
می آید، حاکیست: بیماری ها و آسیبهای ناشی از 
کار، عامل مرگ ۱.۹ میلیون نفر در سال ۲۰۱۶ بوده 

است.
»تدروس آدهانوم« دبیر کل ســازمان جهانی 
بهداشت گفت: مشاهده فوت این تعداد انسان بر اثر 
عوامل ناشی از کار تکان دهنده است و امیدوارم این 

گزارش زنگ هشداری باشد.
در این مطالعه ۱۹ عامل خطرزای شغلی از جمله 
ساعات کار طولانی و قرار گرفتن در معرض آلودگی 
هوا، ترکیبات سرطان زا و ایجاد کننده آسم و سر و 

صدا در محیط کار در نظر گرفته شده است.
همچنیــن این مطالعه نشــان داد کــه تعداد 
نامتناسبی از موارد مرگ و میر ناشی از کار در میان 
کارگران جنوب شرق آسیا و غرب اقیانوس آرام، در 

مردان و در افراد بالای ۵۴ سال رخ داده است.
این بررســی در تکمیل یافته دیگرِ ســازمان 
جهانی بهداشــت انجام گرفته که نشان داده است 
ساعات کاری طولانی می تواند سالانه به فوت حدود 
۷۴۵ هزار نفر بر اثر بیماری قلبی و ســکته مغزی 

منجر شود.

 مرزهای زمینی اربعین
 بسته است

معاون اجتماعی و سخنگوی ناجا گفت: مرزهای 
چهارگانه زمینی برای زائران اربعین بســته است 
و مردم فریب شــایعات، اخبار و تصاویر منتشره در 
فضای مجازی را نخورند. به گزارش ایســنا، سردار 
مهدی حاجیان در این باره اظهار داشــت: براساس 
مصوبه اباغی ســتاد مرکزی اربعیــن، مرزهای 
چهارگانه زمینی جمهوری اســامی ایران با عراق 
بســته بوده و به زوار ایرانی اجازه سفر به عراق از این 
مرزها داده نخواهد شد. ســخنگوی ناجا در ادامه 
ضمن اشاره به برخی شــایعات منتشره در فضای 
مجازی گفت: مــردم عزیز فریب شــایعات، اخبار 
و تصاویر منتشــره در فضای مجازی را نخورند. وی 
با اشاره به نحوه ســفر زوار ایرانی به عراق در شرایط 
کنونی اظهار داشت: برابر توافقات نهادهای ذیربط 
با دولت عــراق، زائران از طریق مرزهــای هوایی و 
مشــروط به تزریق واکســن کرونا می توانند برای 
شرکت در مراســم اربعین به آن کشور سفر کرده و 
 PCR لازم است ۷۲ ساعت قبل از سفر نیز تست

منفی داشته باشند. 

»افت پنهان« نمرات 
دبیرستانی ها

معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش 
تحلیلی از وضعیت ارزشیابی پایانی دانش آموزان در 
دوره متوسطه ارائه کرد و گفت: نتیجه ارزیابی های 
ما نیز نشان می دهد نمرات دانش آموزان در برخی 

پایه ها و درس ها تورم دارد.
علیرضا کمرئی در گفت وگو با ایســنا، در پاسخ 
به اینکه ســال گذشــته کیفیت آموزش در دوره 
متوســطه چگونه بود؟ اظهار کرد: مــا حق نداریم 
واقعیت ها را بیان نکنیــم یا وارونه جلــوه دهیم. 
واقعیت این اســت که آمــوزش در فضای مجازی 
به علت محدودیت هایی کــه دارد با کیفیت بالایی 

همراه نیست.
وی افزود: هرکســی در اطــراف خودش یک 
دانش آموز دارد و می تواند تصور کند از نظر کیفیت 
یادگیری چه اتفاقی برای آن دانش آموز می افتد؛ آن 
هم به فرض اینکه دسترســی به اینترنت و آموزش 
مجازی وجود داشته باشد. اما جایی که دسترسی 
وجود ندارد درسنامه می دهند که ماهیت تعاملی 
ندارد یا آموزش تلویزیون که آن هم همینطور است 
و مطلقا ماهیت تعاملی نــدارد و کیفیت یادگیری 
قابل قبول نیســت.معاون آموزش متوسطه وزارت 
آمــوزش و پرورش با اشــاره به اینکــه معلم نقش 
تسهیلگر یادگیری را دارد و از گفت وگو با دانش آموز 
گره های ذهنی وی را تشخیص داده و متناسب با آن 
راهبردهای تدریس را مورد اســتفاده قرار داده می 
دهد گفت: معلم نقش هدایتگری دارد، به سوالات 
دانش آموز پاسخ می دهد و تکالیفی برای وی تعیین 
می کند که یادگیری را تعمیق می بخشــد اما در 
فضاهایی که ماهیت تعاملی کمتری دارند آن تعامل 

شکل نمی گیرد و کیفیت یادگیری افت می کند.

یک اپیدمیولوژیســت بــا تاکید بر اینکــه باید 
بازگشایی ها را به شــکل مرحله بندی شــده انجام 
دهیم، مشــروط بر اینکه بخش اعظم کشور واکسن 
تزریق کرده باشــند، گفت: از روزی که دز اول واکسن 
را به اکثریت افراد جامعه تزریق کنیم، پنج هفته بعد 
می توانیم بگوییم که این اکثریت مصون شــده اند. ما 
هنوز تا رسیدن به این نقطه فاصله زیادی داریم و شاید 
هنوز قضاوت درباره بازگشــت به شــرایط عادی زود 

باشد.
دکتر مسعود یونسیان در گفت وگو با ایسنا، درباره 
وضعیت کووید ۱۹ در کشــور، گفت: آغاز و ورود پیک 
پنجم در کل کشور به صورت یکســان نبوده است و 
بنابراین خروج از پیک هم در تمام کشور الزاما یکسان 
نخواهد بود. همانطور که پیک پنجم از استان سیستان 
و بلوچستان، هرمزگان و بوشهر آغاز شد، بعد یکسری 
استان های دیگر وارد شدند و طبیعی است که خروج 

هم همزمان نباشد.
وی افزود: با توجه به اینکه اغلب استان های کشور 
از جمله استان تهران پیک را پشــت سر گذاشته اند، 
در آمار کلی کشور شــاهدیم که پیک پنجم را پشت 
سر گذاشــته ایم، اما ممکن اســت که هنوز در تمام 
اســتان ها به قله پیک نرسیده باشــیم و بنابراین اگر 
بخواهیم دقیق تر صحبت کنیم باید به صورت استانی 
اظهارنظر کنیم. حتی شــاید واحدهای کوچک تر از 
استان هم دقیق تر باشد، اما از آنجایی که داده هایی که 
منتشر می شوند، در سطح استانی است، در نتیجه در 
سطح استان می توان ارزیابی کرد که بر اساس داده ها 
خوشبختانه اغلب اســتان های ما پیک شان را از نظر 

تعداد موارد جدید ابتا پشت سر گذاشتند.
یونسیان درباره چرایی ادامه مرگ های سه رقمی، 
گفت: البته انتظــار ما این بود که تــا پایان هفته قبل 
کاهشی بیش از چیزی که اتفاق افتاد را شاهد باشیم، اما 
باید توجه کرد که ابتدا مراجعات سرپایی کاهش پیدا 
می کند، بعد از آن با فاصله چند روز بستری ها و بعد هم 
با فاصله حدود دو تا چهار هفته یا حتی بیشتر مرگ ها 

کاهش پیدا می کنند. بر این اساس تعداد مرگ هایی 
که اکنون شاهدیم، مربوط به بستری های هفته های 
گذشته اســت. بنابراین طبیعی اســت که مرگ ها با 
مقداری تاخیر کاهش پیدا کنند. البته شاید این سوال 
ایجاد شود که چرا سرعت کاهش مرگ ها در حد انتظار 
نبود؟، این موضوع به جابجایی ها و تماس هایی که در 
هفته تعطیات دهه اول محرم داشتیم، بازمی گردد؛ 
اعم از افرادی که مســافرت رفتند یا افرادی که بدون 
رعایت نکات بهداشتی در عزاداری ها حضور پیدا کردند 
که هر دو این موارد نیز کم نبوده است. اگر این اتفاقات 
رخ نمی داد، انتظار داشتیم که سریع تر شاهد کاهش 
موارد مرگ باشــیم. البته کاهش مرگ هــا را بیش از 
این هم شــاهد خواهیم بود، اما زمــان آن را نمی توان 

پیش بینی کرد.
وی با بیان اینکه افزایش دسترســی به واکســن 
کرونا و همچنین افزایش ســرعت واکسیناسیون در 
کشور، خبر بسیار خوشایندی است، گفت: با این حال 
باید حواس مان باشد که تا زمانیکه واکسن دپو شده  و 
تزریق نشده باشد، تاثیری نخواهد داشت. باید دز دوم 
واکسن ها هم تزریق شــود و از هفته دوم بعد از تزریق 
دز دوم واکسن، عمدتا افراد را مصون تلقی می کنیم و 

اگر بپذیریم که بین تزریق دز اول و دز دوم ســه هفته 
فاصله وجود دارد، بنابراین از روزی که دز اول واکسن 
را به اکثریت افراد جامعه تزریق کنیم، پنج هفته بعد 
می توانیم بگوییم که این اکثریت مصون شــده اند. ما 
هنوز تا رسیدن به این نقطه فاصله زیادی داریم و شاید 
هنوز قضاوت درباره بازگشــت به شــرایط عادی زود 

باشد.
یونســیان با بیان اینکــه اصولا بایــد حواس مان 
باشــد که در هیچ کجای دنیا هنوز به شــرایط عادی 
بازنگشــتند، ادامه داد: در هر کشــوری هم که سعی 
کردند به شرایط عادی بازگردند، با مشکاتی مواجه 
شدند. بنابراین فعا باید شرایط نزدیک به شرایط عادی 
را مدنظرمان داشته باشیم و همواره باید احتیاط های 
بهداشتی را مانند رعایت در تماس ها، رعایت بهداشت 
تنفســی، تهویه، حداقل حضور در فضای بســته و ... 
داشته باشیم، اما می توانیم بازگشــایی ها را به شکل 
مرحله بندی شده انجام دهیم، مشروط بر اینکه بخش 

اعظم کشور واکسن تزریق کرده باشند.
وی درباره بازگشــایی مدارس و دانشگاه ها، گفت: 
برای بازگشایی مدارس و دانشگاه ها نیز باید به صورت 
مرحله بندی شــده عمل کرد و نمی توان با یک قانون 

کلی بگوییم همه ســر کاس روند یــا همه آموزش 
مجازی داشته باشند. به نظر می رسد که کاس های 
کم جمعیت تر مانند تحصیــات تکمیلی را می توان 
زودتر بازگشایی کرد. در عین حال از آنجایی که عمدتا 
کاس ها در فضای بســته تشکیل می شوند، می توان 
کاس های پر جمعیت تر را به شــکل مجــازی یا به 
صورت توامان مجازی و برگزاری حضوری بخش های 
عملی داشــته باشــیم که میزان تماس از نظر زمانی 
کوتاه تر شود. درباره مدارس هم به نظر می رسد که تا 
زمانیکه والدین و معلمان واکسینه نشده اند، مضراتش 

ممکن است قابل ماحظه باشد.
این اپیدمیولوژیست تاکید کرد: البته به طور کلی 
بازگشایی ها جنبه های بســیار زیادی دارد و به صرف 
یک اباغ و قانــون نمی توان بازگشــایی را انجام داد. 
یکی از جنبه های بازگشایی این است که درصد ایمنی 
جامعه چقدر است، جنبه دوم این است که آموزش و 
پرورش ما برای مقابله با این شــرایط چه تمهیداتی از 
نظر افزایش فضاهای فیزیکی، افزایش تهویه، کاهش 
تراکم در کاس ها، افزایش شــرایط شست وشــوی 
دست و رعایت بهداشت تنفسی، فراهم کردن ماسک 
برای دانش آموزان به اندازه کافی و... اندیشیده است. 
در عین حال جنبه دیگر بازگشایی مدارس این است 
که مطالعات عمیقی باید انجام شود و فواید و مضرات 
بازگشایی و تعطیلی مدارس در برابر هم قرار داده شده 
و تصمیمی که کمترین ضرر و زیان را دارد، اتخاذ شود. 
باید توجه کرد که هم بســتن مدارس و هم بازگشایی 
آن هــا، منافع و مضراتــی دارد. اینطور نیســت که با 
تصمیم ساده ای مواجه باشیم که یک سمت آن زیان 
باشد و ســمت دیگرش منفعت و انتظار داشته باشیم 
که به سادگی تصمیم گیری کنیم. عامل بعدی بحث 
تعامل است. به این معنا که چقدر با مسئولان آموزش 
و پرورش، مســئولان مدارس، اولیای دانش آموزان و 
خود دانش آموزان، با شهرداری ها که باید تمهیداتی را 
برای اولیا فراهم کنند که بتوانند با وسیله شخصی شان 

دانش آموزان را به مدرسه برسانند و... تعامل داشتیم.

بازگشایی  ها مرحله  ای و مشروط باشند


